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گزارش

وزارت صمــت از ابتدای امســال طرح مبــارزه با کالاهــای قاچاق، تقلبی 
بی کیفیت و غیراستاندارد را آغاز کرده و به دنبال تحقق نصب شناسه کالا و کد 
رهگیری روی کالاهای هدف است. این وزارتخانه چهار گروه کالایی یعنی لوازم 
یدکی خودرو، لوازم خانگی، آرایشی و بهداشتی، پوشاک و دخانیات را به ترتیب 
در دســتور کار قرار داده است. در شش ماهه نخســت سال ۱۴۰۱ حدود ۲۶۵ 
میلیون کد رهگیری نصب شده اســت. از این تعداد ۸۰میلیون مربوط به قبل از 
سال۱۴۰۱ و اجرای این طرح بوده است.یکی از اهداف و وظایف وزارت صمت، 
مدیریت دقیق کالا از واردات تا توزیع است، بر همین اساس سامانه جامع تجارت 
به عنوان پنجره واحد برای نظارت بر فرآیند تجارت خارجی و فعالان اقتصادی 
در حوزه تجارت داخلی ایجاد شد تا با بهره گیری از این سامانه و ثبت مبادلات، 
پدیده قاچاق کالا نیز کاهش یابد. براساس گزارش اعلامی از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، صدور بیش از ۸۸۶ هزار شناســه کالا، صدور هشــت میلیارد 
کد رهگیری و ثبت بیش از ۱۱۳میلیون ســند که زیرساخت لازم برای مقابله 
موثر با قاچاق و کالاهای تقلبی از جمله ســیگار، لوازم خانگی و قطعات یدکی 
خودروســت، در این حوزه است.یکی از بازارهایی که وزارت صمت بر آن تمرکز 
کرده لوازم یدکی خودرواســت. این بازار به دلیل تعدد قطعات غیراستاندارد و 
ورود کالاهای قاچاق، از اهمیتی بالا برخوردار اســت، بــه همین دلیل وزارت 
صمت با صدور شناســه به دنبال شناســنامه دار کردن لوازم یدکی خودروست 
که این طرح در گام اول به دلیل برخی مشــکلات به تعویق افتاده است. بهنام 
نیک منش، معاون بازرســی و نظارت اتاق اصناف ایــران گفت: تولید و واردات 
لوازم یدکی خودرو براســاس اعلام وزارت صمت ملزم به دریافت شناســه کالا 
و آخرین مهلت برای این منظور ۱۵ مهرماه امســال تعیین شده بود، اما با توجه 

به درخواســت های مکرر اصناف برای تمدید مهلت تعیین شده وزارت صمت با 
تمدید این مهلت موافقت کرد.به گفته او، براین اساس مصوبه قبلی در خصوص 
پایان مهلت ثبت شناسه و کد رهگیری لوازم یدکی خودرو تا ۱۵مهر لازم الاجرا 
نیست و برای رفع دغدغه صنف لوازم یدکی کشور مهلت مذکور به مدت دو ماه 
تمدید شده است. معاون بازرسی اتاق اصناف گفت: اجرای مصوبه ستاد هماهنگی 
مبارزه با کالای قاچاق و تقلبی وزارت صمت، الزامی است. همچنین شناسه کالا 
و کد رهگیری تمامی لوازم یدکی خودروی موجود در انبارهای اشخاص حقیقی 
و حقوقی باید از سامانه جامع تجارت دریافت شده و متعاقب آن از طریق سامانه 
مذکور مبادلات لازم انجام شود. طرح شناسنامه دار کردن کالاها اقدامی ارزنده از 
سوی وزارت صمت است، اما برخی ابهامات در این طرح نگرانی هایی در خصوص 
موفقیت آمیز بودن آن را به دنبال داشته است.اولین مسأله در اجرای شناسه کالا 

و کد رهگیری، ضمانت اجرای این وظیفه قانونی است. 
ضمانت اجرای تعریف شده براساس ماده ۱۸ و ماده ۱۸ مکرر الحاقی قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســت که در آن اعمــال جریمه های تصاعدی برای 
نگهــداری، عرضه و فروش کالا در نظر گرفته شده اســت. با این حال شــواهد 
نشــان می دهد جریمه های مذکور نتوانســته اســت از وقوع قاچاق جلوگیری 
کنــد، چنان که ارزش پرونده های کشــفیات قاچاق درصــد کمی از کل قاچاق 
برآورد شــده را شامل می شود و این مســأله احتمال کشف شدن قاچاقچی را 
پایین نشــان می دهد. قاچاق ورودی طبق برآوردها ۱۲.۵ تا ۱۳.۵ میلیارد دلار 
تخمین زده شده است. این در حالی است که ارزش پرونده های کشفیات قاچاق 
در نیمه نخســت ســال ۱۴۰۱ حدود ۵۰۰ میلیارد تومــان یا ۱۶ میلیون دلار 
اعلام شده اســت. در نتیجه ارزش پرونده های قاچاق کمتر از ۰/۵درصد از کل 

قاچاق برآوردی اســت. قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمانت اجرای پیشینی 
در نظر نگرفته اســت و به دلیلی هزینه های بالا و فقدان گروه ذی نفع ســال ها 
خــاک می خورد و زمان سیاســت گذاران را نیز تلف می کنــد. به عبارت دیگر 
تولیدکنندگان و واردکنندگان منفعتی برای شناسه گذاری و نصب کد رهگیری 
به دلایل مالیاتی ندارند و این دولت اســت که باید با صرف هزینه های نظارتی 
مشــمولان مذکور را به اجرای قانون وادار کند. در نیمه اول سال ۱۴۰۱ حدود 
۱۸۵میلیون کد رهگیری نصب شده که طبق برآوردها به اندازه یک ماه قاچاق 
کالای شوتی هاست. این محاسبات براساس گزارش قاچاق کشف شده در جنوب 
تهران انجام شده اســت. در این گزارش ۱۱ شــوتی تعداد ۲۵هزار و ۵۵۰ عدد 
کالای قاچاق از انواع پوشاک، لوازم بهداشتی، آشپزخانه و لوازم یدکی خودرو را 
در باغی تخلیه کرده اند. طبق برآوردها ۳۵۰۰ شوتی از بنادر جنوبی عازم مرکز 
و شــمال کشور می شــوند؛ بنابراین در یک ماه حدود ۲۴۳ میلیون عدد کالا با 
رویه قاچاق شوتی حمل شده است. در نتیجه عملکرد کند دولت در اجرای قانون 
مشــهود است و همچنین خلاء توجه به منفعت تولیدکنندگان و واردکنندگان 
در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز دیده می شود.شناسه کالا و کد رهگیری اگر 
برای کالاهای هدف به طور کامل نیز نصب شــود، مسأله بعدی امحای این کد 
رهگیری در انتهای زنجیره تامین است که برای آن شیوه اجرایی در نظر گرفته 
نشده است. باتوجه به این که میزان تحقق طرح هوشمندسازی اصناف و اتصال 
آن ها به ســامانه های مذکور کمتر از یک درصد بوده، امکان امحای این کدهای 
رهگیری پس از فروش نیز وجود ندارد؛ بنابراین از این جهت قابلیت سوءاستفاده 
مجدد از این کدها وجود خواهدداشت.همان طور که بیان شد، دولت باید با صرف 
هزینه های نظارتی تولیدکنندگان و واردکنندگان را به اخذ شناســه کالا و کد 
رهگیری وادار کند و به همین دلیل بررسی هزینه فایده شناسه گذاری و نصب 

کد رهگیری کالا ضروری است.

قاچاق با خیال راحت!

واردات ۲۱ کالا به عراق ممنوع شد
وزارت بازرگانی عراق فهرستی از محصولات را که واردات آنها به کشور ممنوع 
است منتشر و نسبت به فروش آنها در بازار هشدار داد.به گزارش ایلنا از خبرگزاری 
رســمی عراق، »محمد حنون«، مدیر کل اداره نظارت مالی و تجاری، اعلام کرد 
که لیســت محصولاتی که واردات آنها ممنوع است بر اساس ضوابط داخلی و به 
منظور تقویت تولید داخلی منتشــر شده است.او گفت که وزارت بازرگانی برای 
جلوگیــری از خرید و فروش این محصولات با هماهنگی دســتگاه های امنیتی 
وارد عمل خواهد شــد و بازرسی از فروشــگاه ها در این باره آغاز شده است.این 
لیســت که تصویر آن منتشر شده، شــامل کنتور برق، انواع کابل، پنبه طبی، 
پوتین نظامی، ســپر نظامی، کلاه خود نظامی، آبجو، انواع نوشیدنی های گازدار، 
آب میوه، نوشیدنی های انرژی زا، آب معدنی، بلوک سیمانی، بلوک سیمانی سطح، 
انواع آجر، لبنیات پاستوریزه، کاشی، چیپس، بستنی، قوطی آلومینیوم بسته بندی 

نوشیدنی های گازدار و غیره می شود.

صادرات آبزیان ایران به ۵۵ کشور دنیا
دبیرکل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران با اشــاره به پرورش قزل آلا در 
آب شور دریای خزر از صادرات آبزیان کشور به ۵۵ کشور دنیا خبرداد.به گزارش 
ایلنــا، علی اکبر خدایی گفت: ارز صادرات آبزیان به کشــور بر می گردد البته با 
تمامی مشکلات و مصائبی که همه صادرکنندگان با آن دست به گریبان هستند.

وی اظهار داشــت: در حال حاضر مانعی برای صادرات آبزیان ایران نیست بلکه 
محصولات در این حوزه به تمام قاره های دنیا صادر می شــود اما بازگشــت ارز 
حاصل ازصادرات و همینطور بحث حمل و نقل آبزیان به دلیل شرای طتحریمی با 
مشــکلاتی همراه است.دبیرکل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران ضمن اشاره 
به اینکه ظرفیت بســیاری خوبی برای تولید انواع آبزیان در کشــور وجود دارد، 
گفت: بخش عمده ای از این تولیدات صادراتی اســت.وی در ادامه با بیان اینکه 
ایران کشوری کم آب در دنیا به شمار می رود، افزود: به نظر می رسد خیلی جای 
توســعه برای پرورش آبزیان آب شــیرین مثل قزل آلا یا کپورماهیان در کشور 
وجود نداشته باشد از اینرو ضرورت دارد در این حوزه ها بر روی راندمان و افزایش 
برداشت در واحد سطح تمرکز شــود.خدایی ضمن اشاره به آغاز پرورش ماهی 
قزل آلا در آبشور دریای خزر اظهارداشت: تغییر رویکرد پرورش این ماهی از آب 

شیرین به سمت آب شور در حال انجام است.

انتشار اوراق سلف موازی خودرو تصویب شد
معاون بــورس کالای ایران گفت: هیات پذیرش کالا و اوراق بهادار مبتنی بر 
کالای بورس کالای ایران با انتشــار اوراق سلف موازی استاندارد خودروی وانت 
کارا به ارزش ۲۰۰۰ میلیارد تومان از سوی گروه بهمن موافقت کرد. سید جواد 
جهرمی اظهار کرد: تیرماه امســال در شورای عالی بورس، طرح عرضه خودرو در 
بــورس کالای ایران مورد تصویب قرار گرفت و همــان زمان بحث تامین مالی 
خودروســازان علاوه بر عرضه های فیزیکی مطرح شد که این موضوع به تازگی 
مــورد تصویب هیات پذیرش کالا و اوراق بهــادار مبتنی بر کالای بورس کالای 
ایران قرار گرفت.او افزود: گروه بهمن مجوز انتشــار ۲۰۰۰ میلیارد تومان اوراق 
سلف موازی استاندارد خودروی »وانت کارا۲۰۰۰« را به منظور تامین مالی اخذ 
کرد تا پس از طی کردن مراحل لازم، زمان انتشــار این اوراق اعلام شــود.طبق 
اعلام بورس کلا، معاون عملیات و نظارت بر بازار گفت: تامین سرمایه در گردش 
و حل مشکل نقدینگی خودروسازان، برنامه ریزی برای تولید، تکمیل طرح های 
توسعه ای خودروسازان، مشارکت خریداران در سود حاصل از تولید، رشد جذابیت 
سرمایه گذاری در صنعت خودرو و ایفای تعهدات فروش و تحویل خودروسازان 
از جمله مزایای انتشــار اوراق سلف موازی اســتاندارد خودرو در بورس کالا به 

شمار می رود. 

کاهش ۵۰ درصدی مصرف گوشت در کشور
دبیر انجمن صنعت بســته بندی گوشــت و مواد پروتئینی کشور از کاهش 
مصرف گوشت و مرغ در کشور خبر داد.مسعود رسولی در گفت وگو با ایسنا، در 
پاسخ به این ســوال که آیا افزایش قیمت گوشت در تقاضا برای خرید تغییری 
ایجاد کرده است یا خیر؟ گفت: امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته مصرف 
گوشت ۵۰ درصد و مصرف مرغ ۳۰ درصد کاهش یافته است.وی ادامه داد: این 
کاهش تقاضا باعث شده که شــرکت های بسته بندی با مشکلاتی روبه رو شوند. 
زیرا شرکت های بسته بندی برای تولید »مشخصی« هزینه کرده اند، اما به دلیل 
کاهش تقاضا تولیدات آنها نیز کم شده  است. این شرکت ها اگر تعدیل نیرو کنند 
به راحتی نمی توانند نیــرو جذب کنند و اگر نیروهای خود را نگه دارند دخل و 
خرجشان به هم نمی رسد.دبیر انجمن صنعت بسته بندی گوشت و مواد پروتئینی 
کشور در پاسخ به اینکه آیا بالاتر بودن قیمت گوشت و مرغ بسته بندی شده علت 
کاهش تقاضای این محصولات در بازار نیســت، گفت: بسته بندی محصولات از 
نظر ما هزینه اضافی ندارد، زیرا بسته بندی سودش را از ضایعات بدست می آورد. 
به عبارت دیگر وقتی مردم مرغ کامل خریداری می کنند پوست و ضایعات آن را 
دور می ریزند ولی شرکت های بسته بندی ضایعات را می فروشند و از پول آن برای 

بسته بندی استفاده می کنند.

پرداخت ۱۱۲هزار میلیارد تومان وام ازدواج
 و فرزندآوری

از ابتدای ســال جاری تا ۱۸ آبان ماه، ۶۰۰هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، ۵۰۰ هزار فقره تســهیلات فرزندآوری و ۱۳۶ هزار و۴۷۶ فقره وام ودیعه 
مسکن، جمعاً به ارزش ۱۱۲.۶ همت به متقاضیان پرداخت شد.به گزارش بانک 
مرکزی، از ابتدای ســال جاری تاکنون ۶۰۰ هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج به ارزش ۸۲.۶ همت به متقاضیان پرداخت شــده است که این امر بیانگر 
رشد ۵۱ درصدی در اعطای این تسهیلات نسبت به مدت مشابه سال قبل است.

همچنین به منظور حمایت از جوانی جمعیت، از زمان ابلاغ شــیوه نامه مربوطه 
)۳۱ فروردین( تاکنون ۵۰۰ هزار فقره تســهیلات قرض الحسنه فرزند به مبلغ 
۲۰.۱ همت به متقاضیان پرداخت شده است.گفتنی است تا تاریخ ۱۸ آبان ۱۷۴ 
هزار و ۸۰۷ نفر نســبت به تشکیل پرونده برای دریافت وام ودیعه مسکن اقدام 
کــرده اند که از این تعداد ۱۳۶ هزار و ۴۷۶ نفر به میزان ۹.۹ همت تســهیلات 

دریافت کرده اند.

هدف گذاری برای تجارت ۲۸۰ میلیون تنی در بنادر
معاون امور بندری و اقتصادی ســازمان بنادر و دریانوردی با اشــاره به هدف 
رسیدن به ظرفیت تجاری ســالانه ۲۸۰ میلیون تنی در بنادر، گفت: اگرچه به 
واسطه تحریم، ظرفیت تجاری کشور نسبت به این عدد کمتر است، اما امیدواریم 
با حل مشــکلات بتوانیم جهش مناسبی در توسعه تجاری، حمل ونقل دریایی، 
تخلیه و بارگیری و پســکرانه ها داشته باشــیم.به گزارش ایسنا، نشست مدیران 
ســازمان بنادر و دریانوردی با مدیران و فعالان حوزه صنعت نفت و پتروشیمی با 
رویکرد توســعه بازار، امروز در محل این برگزار شد. جلیل اسلامی -معاون امور 
بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و دریانوردی- در این نشســت با بیان اینکه 
بحــث بنادر اهمیت و ظرفیت زیادی در کشــور دارد، اظهار کرد: این ظرفیت ها 
در حوزه های مختلف کانتینر، نفت و پتروشــیمی، معدنی و فله وجود دارد. در 
حال حاضر ما در دوره ای هستیم که از نظر توسعه زیرساخت های بندری توسعه 
قابل توجهی داشتیم و در سال های گذشته ظرفیت سازی های خوبی در جنوب 

و شمال انجام شده است.

یک روز صعودی دیگر برای بورس
بازار سرمایه روز چهارشنبه هم سبزپوش بود و شاخص بورس توانست بیش از 
۶۰۰۰ واحد افزایش یابد.به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس روزگذشته با ۶۶۰۵ 
واحد افزایش تا رقم یک میلیون و ۴۱۴ هزار واحد صعود کرد. شــاخص کل با 
معیــار هم وزن هم ۱۳۶۵ واحــد افزایش یافت و به رقم ۳۹۷ هزار و ۶۵۵ واحد 
رسید.در این بازار ۴۵۰ هزار معامله به ارزش ۵۶ هزار و ۱۷۹ میلیارد ریال انجام 
شد.پالایش نفت تهران، معدنی و صنعتی چادرملو، گسترش نفت و گاز پارسیان، 
گروه مپنا و پالایش نفت تبریز نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت و در 
مقابل معدنی و صنعتی گلگهر نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی 
بورس گذاشــتند.در آن سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس هم با ۷۳ واحد 
افزایــش در رقم ۱۸ هزار و ۴۲۱ واحد ایســتاد.در این بازار ۲۳۰ هزار معامله به 
ارزش ۶۷ هزار و ۷۴۹ میلیارد ریال انجام شــد.پلیمر آریاساسول، شرکت آهن و 
فولاد ارفع، صنعتی مینو، بیمه پاســارگاد، زغال سنگ پروده طبس و بیمه کوثر 

نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند.

اخبار کوتاه

بورس

مدیرکل پیشین امور خزر و آســیای میانه وزارت نفت 
می گویــد: افزایش ناگهانی بهای بنزین از نظر من به عنوان 
یک کارشناس در شــرایط کنونی درست نیست و حوادث 
ناگــواری به همراه دارد.گزارش هــای دولتی درباره افزایش 
مصــرف بنزین در حال حاضر افکار عمومی را با این ســوال 
مهــم روبه رو کرده اســت که آیا تغییر معــادلات در حوزه 
قیمت گذاری بنزین نزدیک اســت؟ آن هم در شرایطی که 
گزارش یک رســانه نزدیک به دولت، این احتمال را تقویت 
کرد.این رســانه در تحلیل وضعیت قیمت بنزین نوشت: در 
صورت افزایش ناترازی بین تولید و مصرف بنزین، سیاست 
دولــت و وزارت نفت چه خواهد بود و تا چه زمان می توانند 
بنزین را بــا قیمت فعلی حفظ کنند و بــا این تصمیم آیا 
می توان جلوی روند فزاینده مصرف را گرفت؟ تجربه نشان 
داده که هم سیاســت تثبیت قیمت در بلندمدت قابل دفاع 
نیســت و هم سیاست شوک قیمتی جواب نمی دهد. به نظر 
می رســد برای برون رفت از معمای بنزینی، باید از خطاها و 

نگاه های کوتاه مدت فاصله گرفت.
چوبتصمیماتنادرسترامیخوریم

در همین رابطه، محمود خاقانی، کارشــناس انرژی در 
گفتگویــی با خبرآنلاین در واکنش بــه زمزمه های افزایش 
قیمت بنزین می گوید: ما داریم چوب تصمیم نادرست و غلط 
افراد کلیــدی مجلس هفتم را می خوریم؛ آن هم زمانی که 
براساس برنامه سوم و چهارم توسعه قرار بود به تدریج قیمت 
فرآورده های نفتی بالا رود و یارانه های سوخت هدفمند شود 
و به مسیر بهداشــت، درمان، آموزش و پرورش، کشاورزی، 
حمل ونقل عمومــی و... برود.مدیرکل پیشــین امور خزر و 
آســیای میانه وزارت نفت می افزاید: متاســفانه در مجلس 
هفتم توســط اصولگرایانی که می خواستند برای انتخابات 
دولت نهم زمینه ســازی کنند و نامزد مورد نظرشان برنده 
انتخابات شود، به آخرین لایحه بودجه دولت هشتم دست 
برده شد و نگذاشتند قیمت بنزین افزایش پیدا کند. به این 
ترتیب به بهانه جلوگیری از تــورم، قیمت را در ۸۰ تومان 
تثبیت کردند.این کارشــناس انرژی یادآور می شود: رئیس 
مجلس هفتم هم گفت این عیدی دولت به مردم بود. زمانی 
که دولت نهم روی کار آمد، متوجه شــدند که چه اشــتباه 
بزرگــی کردند، یا این که به خیال خود گفتند ما این کار را 
می کنیم و وقتی دولت دســت ما افتاد، همان روش را جلو 

می بریم.
خاقانی تصریح می کند: دیدیم که در مجالس هشــتم و 
نهــم و دهم چه اتفاقاتی افتاد و دولت نهم و دهم با افزایش 
بهای بنزین و حذف یارانه ها به روش خودشان اقدام کردند. 
متاسفانه تورم را ناگهانی و به شدت بالا بردند؛ این در حالی 
بود که دولت نهم و دهم دورانــی را می گذرانید که درآمد 
نفتی بالایی داشت، اما با روش های پوپولیستی، فکر امروز را 

نکردند.وی عنوان می کند: در مجالس بعدی هم این گونه بود 
و اجازه ندادند که بهای بنزین به تدریج افزایش پیدا کند. به 
این ترتیب، شاهد ماجرای تلخ آبان ۹۸ بودیم.این کارشناس 
انرژی می گوید: الان هم دولت در ملاحظات سیاســی گیر 
کرده اســت. این در شرایطی اســت که با این رقم کنونی 
بهای بنزین، اقتصاد مردم تا حدودی برنامه ریزی شده است؛ 
کسانی که مسافرکشی می کنند و یا از مسیر حمل ونقل نان 
در می آورد.خاقانی می افزاید: دولت به جای این که از ســر 
قیف، مایع را داخل شیشــه بریزد، آمد و از ته قیف این کار 
را کــرد. دولت با جراحی اقتصادی، نــان و تخم مرغ و مرغ 
را گــران کرد؛ در حالی که در اوایــل روی کار آمدن دولت 
سیزدهم باید برای مردم توضیح می دادند که کسری بودجه 
عظیمی داریم و با همکاری مردم، بهای فرآورده های نفتی را 
افزایش می دادند و مالیات ها و عوارض ها کاهش پیدا می کرد، 
چون دولت درآمد عظیمی از این راه کسب می کرد.مدیرکل 
پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت عنوان می کند: 
برنامه این سیاست ها و روش ها، در وزارت نفت و شرکت ملی 
نفت ایران تقریبا از ۳۰ ســال پیش نوشته شده بود؛ منتها 
کســانی که روی کار می آیند، نه فرصت دارند این برنامه ها 
را مطالعه کنند و گروهی هم که متاسفانه مطالعه می کنند، 
امــکان دارد خیلی از مطالب را به دلیل این که رشــته های 
درسی غیرمرتبط با شغل شان در صنعت انرژی دارند، متوجه 

نشوند.

قیمتبنزینرامیتوانتغییرداد؟
این کارشناس انرژی در ادامه می گوید: افزایش ناگهانی 
بهای بنزین از نظر من به عنوان یک کارشــناس در شرایط 
کنونی سیاسی همان ماجرای آبان ۹۸ را ممکن است تکرار 
کند. همین الان جامعه به شــدت دوقطبی شده و شرایط 
سیاسی به خوبی مدیریت نشده است. شاهد هستیم از ۸۰ 
میلیون جمعیت کشــور، بیش از ۵۰ میلیون نفر به خاطر 
قطعی اینترنت از دولت ناراحت هســتند.خاقانی می افزاید: 
همین دولت با وجود این که کســری بودجه شدیدی دارد 
و با افزایــش نقدینگی به دلیل چاپ بدون پشــتوانه پول 
روبه رو است. از نظر درآمدهای نفتی هم وزیر نفت از درآمد 
خــوب می گوید، اما اثری از آن در اقتصاد دیده نمی شــود.
وی تاکیــد می کند: بر این اســاس، افزایش بهای بنزین در 
این شرایط توصیه نمی شــود؛ در حالی که من کارشناسی 
هســتم که در زمانی که در صنعت نفت بودم، بیش از ۱۰۰ 
گزارش به مقامات نوشتم و راهکارهای لازم را برای افزایش 
بهــای فرآوده های نفتــی داده بودم.این کارشــناس انرژی 
متذکر می شــود: به نظر من گزارش رســانه های نزدیک به 
دولــت درباره میزان مصرف و قیمت بنزین، براســاس یک 
نیاز سیاســی نوشته شده است؛ نه یک نظریه خوب اقتصاد 
انرژی.خاقانی تاکید می کند:در شرایط کنونی فقط یک جور 
می توانیــم مردم را متقاعد به افزایــش قیمت کنیم، چون 
افزایش قیمت بنزین یعنی افزایش هزینه بخش حمل ونقل 

و در ادامه گران تر قیمــت کالاهای مصرفی مردم.مدیرکل 
پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت یادآور می شود: 
این کار، افزایش نجومی تورم را به دنبال دارد. به همین دلیل 
دولت ها در اروپا با مشکل مواجه هستند. برای مثال، دولت 
آلمان برای این که به دلیل افزایش قیمت سوخت، تورم بالا 
نرود، بابت افزایش قیمت سوخت یارانه تعریف کرده است. 
برخی از دولت ها هم مالیات های شرکت های تولیدکننده و 
توزیع کننده انرژی را افزایش دادند، چون سود این شرکت ها 
بالا رفته است.این کارشناس انرژی یادآور می شود: در ایران 
نیز اگر قیمت فرآورده های نفتی بالا رود، سود شرکت های 
پالایــش و پخش افزایــش می یابد. آیا در این ســود مردم 
شریک هستند؟ صاحبان سهام پالایشگاه ها و پتروشیمی ها 
چه کسانی هستند؟خاقانی در ادامه در پاسخ به این پرسش 
که امکان کنترل مصرف بنزین در شرایط فعلی وجود دارد؟ 
می گوید: از نظر من این روش سهمیه بندی و قیمت گذاری 
روی سهمیه بندی از این بابت بود که مصرف کنترل شود.وی 
می افزایــد: فرض کنید الان قیمت بنزین و گازوییل لیتری 
یک دلار بود. دلار الان ۳۶ هزار تومان است و قبلا ۲۰ هزار 
تومــان بود. با این کار، مردم بــه تدریج با قیمت بالا عادت 
می کردند. این تجربه ای اســت که در اقتصاد انرژی مطالعه 
شده است.این کارشناس انرژی تصریح می کند: این مطالعات 
در زمان جنگ هم انجام می شد که مردم را به همین روش 
بســنجیم، چون آن زمان اقتصاد کوپنی بود. این که ما فکر 
کنیم با افزایش قیمت، مصرف پایین می آید، اشتباه بزرگ 
است؛ کمااین که مسوولین برگردند به دوران افزایش قیمت 
بنزین در ایــران و میزان مصرف و ببینند چه اتفاقی افتاده 
اســت.خاقانی عنوان می کند: این راه نیست. یک راهی که 
ما در موسســه مدیریت و برنامه ریزی انرژی دانشگاه تهران 
مطالعه کردیــم، این بود که بیاییم به مردم اعتبارات انرژی 
بدهیم و پیش فروش کنیم. ما اســم آن را تعهدات اعتباری 
انرژی گذاشــتیم.وی متذکر می شود: به دلیل این که مردم 
می داننــد که انرژی یک کالای باارزش اســت و قیمت آن 
رو به افزایش اســت، به جای این که در بازار دلار و ســکه و 
طلا بخرند، اعتبارات انرژی را از توانیر یا شــرکت ملی نفت 
ایران برای مصرف آینده خرید می کنند. از ســوی دیگر، به 
دلیل این که می بینند در آن سود است، خودشان در مصرف 
هم صرفه جویی می کنند تا بتوانند به کســی که نیاز دارد، 
بفروشد.این کارشناس انرژی خاطرنشان می کند: منتها بحث 
این بود که باید یک سازمانی وجود داشته باشد که کنترل 
لازم را داشته باشد تا تورم ایجاد نشود. یکی از پیشنهادات 
ما، ایجاد وزارت خزانه داری انرژی بود. این روشــی بود که 
به تدریج ریال با منابع نفت و گاز ایران پشــتیبانی می شد؛ 
همین کاری که آقای پوتین کرد و یک دفعه روبل را با گاز 

پشتیبانی کرد. این مطالعات انجام شده است.

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن تاکید 
بر اینکه در راستای تشــویق دارندگان خودروی فرسوده، 
پیشــنهاد واریــز ۱.۵ درصد قیمت خودروهــای تولیدی 
به صندوق ملی محیط زیســت داده شــد تا منبعی برای 
اختصاص تســهیلات بــه دارندگان خودروهای فرســوده 
ایجاد شــود، این واریزی خودروســازان را مشروط به ارائه 
همین تسهیلات خواند و اعلام کرد که انجمن اسقاط، در 
تمامی جلسات حضور داشته و خود پیشنهاد دهنده افزایش 
مبلغ واریــزی از یک به ۱.۵ درصد قیمت خودروها بود.به 
گزارش ایســنا، چندی پیش با الحاق یک تبصره  به ماده 
۱۰ قانون ســاماندهی صنعت خودرو، الزام خودروســازان 
به اســقاط خودروهای فرسوده و شــماره گذاری خودروها 
منوط به ارائه گواهی اســقاط برای یک چهارم خودروهای 
تولیدی برداشــته شــد. جزئیات این لایحه نشان می دهد 
خودروســازان می توانند به جای اسقاط خودروی فرسوده 
۱.۵ درصــد قیمت خــودرو تولیدی را بــه صندوق ملی 

سازمان محیط زیست واریز کنند.
در حالی که بسیاری معتقدند که با تصویب این لایحه، 
ممکن است چرخه اســقاط خودروها بطور کامل متوقف 
شود. عدم الزام خودروسازن به اسقاط و از سوی دیگر عدم 

تمایل دارندگان خودروهای فرسوده به اسقاط خودروهای 
فرســوده خــود و جایگزین کردن خودروی نو به ســبب 
ملاحظات مالی، شــرایط را سخت تر و اسقاط خودروهای 
فرســوده را به خط پایان می رســاند. این در حالیست که 
تردد خودروهای فرســوده آســیب اجتماعی و ســلامتی 
بســیاری را متوجه شهرهای بزرگ خواهد کرد.در رابطه با 
پیشنهاد وزارت صمت و ارائه لایحه دوفوریتی برای اسقاط 
خودروهای فرســوده در قانون ساماندهی صنعت خودرو، 
امید قالیباف- ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در گفت وگــو با ایســنا، با بیان اینکه، شــرایط به گونه ای 
شــده بود که چرخه شماره گذاری و همچنین اسقاط قفل 
شده بود، اظهار کرد: خودروسازان موظف بودند ۲۵ درصد 
تولید را به صورت گواهی اســقاط ارائــه دهند تا بتوانند، 
باقی محصولات را شماره گذاری کنند و بایستی یک چهارم 
تولید با گواهی اسقاط همراه می شد. بر این اساس و تحت 
این شــرایط، خودروسازان با این مشکل مواجه شده بودند 

که قیمت گواهی اسقاط خودرو مرتبا افزایش پیدا می کرد؛ 
چرا که قیمت خود خودروها در روند صعودی قرار داشت.
وی افزود: ضمن اینکه دارندگان خودروهای فرسوده هیچ 
تشــویق و حتی تنبیهی نمی شــدند که بتوانند یا مجبور 
باشــند خودروی فرســوده خود را اســقاط و با خودروی 
نــو جایگزین کنند. با توجه به اینکــه هزینه جایگزینی با 
خودروی نو تمایلی برای اسقاط ایجاد نمی کرد و تشویقی 
وجود نداشــت، پلیس و هیچ نهادی هم مانع از تردد آن ها 
نمی شد. بنابراین موضوع اســقاط به یک بن بست خورده 
بود.این مقام مســئول در وزارت صمــت، تاکید کرد: آمار 
مراکز اســقاط خودرو نیز این موضــوع را اثبات می کند و 
نشــان می دهد که اقبال و اســتقبال از اسقاط خودرو کم 
و کمتر می شــد، لذا دولت و وزارت صمت پیشنهاد داد که 
در جهت تشویق دارندگان خودروی فرسوده، خودروسازان 
۱.۵ درصــد از قیمت خودروی تولیدی خود را به صندوق 
ملــی محیط زیســت واریز کنند تا منبعی ایجاد شــود و 

تســهیلات به دارنــدگان خودروهای فرســوده تخصیص 
داده شــود که تا خودروی خود را اســقاط کنند. هدف از 
این لایحه، به جریان انداختن و شکســتن بن بست اسقاط 
بوده و خودروســازان این مبلغ را واریز کنند تا تسهیلات 
به دارندگان خودروهای فرسوده پرداخت شود.قالیباف در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تجربه گذشته نشان می دهد 
با توجه به مشکلات ســازمان محیط زیست، ممکن است 
پولی از این سازمان دیگر خارج نشود، تصریح کرد: اینگونه 
نخواهد بود؛ در لایحه مذکــور مصارف این مبالغی که در 
صندوق ملی محیط زیســت جمع خواهد شد، پیش بینی 
شده و ســازمان محیط زیست موظف شده تا مشخصا این 
مبلغ صرف پرداخت تســهیلات بــه دارندگان خودروهای 
فرســوده شود.ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمن اشــاره به گلایه مندی انجمن مراکز اســقاط از این 
لایحــه و تصویب، تاکیــد کرد: انجمن مراکز اســقاط در 
تمامی جلسات حضور داشته و با نظر مثبت این انجمن کار 
پیش رفته اســت. بنابراین این گلایه و انتقاد جای تعجب 
دارد. ضمــن اینکه تبدیل یک بــه ۱.۵ درصد برای واریز 
خودروســازان از مبلغ خودروی تولیدی، از پیشنهادهای 

خود انجمن اسقاط بوده است.

رئیس اتــاق بازرگانی ایــران با انتقاد از عــدم اجرایی 
شدن توافقنامه های درون منطقه ای، گفت: حجم مبادلات 
درون منطقــه ای اکو از ۷۰ میلیارد دلار فراتر نرفته اســت.

به گزارش ایســنا، غلامحســین شافعی با اشــاره به سابقه 
تاریخی تشکیل اکو به امیدواری های ایجاد شده در ابتدای 
تشکیل این ســازمان برای اقتصاد منطقه پرداخت و گفت: 
از ۳۰ ســال پیش که کشــورهای حاضر در این سازمان به 
۱۰ کشــور افزایش یافت، این تصور شــکل گرفت که یک 
بلوک اقتصادی در منطقه ایجاد می شود. در طول این زمان 
هم موافقت نامه هــای زیادی در زمینه های مختلف تجارت، 
حمل ونقــل، بانکداری و ســایر موارد به امضا رســید، اما 
متأســفانه ارزیابی امروز نشان می دهد هیچ نتیجه عملی از 
این موافقت نامه ها به دست نیامده است.او ادامه داد: میزان 
مبادلات اقتصادی این ۱۰ کشور در جهان نزدیک به ۹۳۰ 
میلیارد دلار اســت اما میزان تجارت درون گروهی آن ها به 

۷۰ میلیارد دلار هم نمی رسد. میزان همکاری های اقتصادی 
درون گروهی در اکو با وجود برخورداری ۱۰ کشــور عضو از 
بخش عظیمی از سرمایه جهانی، تنها ۸ درصد است. بنابراین 
باید بررسی کرد چرا این سازمان به چنین وضعی دچار شده 
است.شافعی با بیان اینکه مشکلات درونی کشورهای عضو 
اکو در مراودات تجاری با یکدیگر بیشتر از مشکلات خارج از 
گروه است افزود: به عنوان مثال تسهیلات ویزایی برای تجار 
در برخی از کشورهای اکو بسیار سخت تر از دریافت ویزا در 

مراوده با کشورهای خارج از این گروه است. 
در حالی که برای این موضوع مذاکرات و تفاهمات زیادی 
انجام شده اما از اجرا هیچ خبری نیست.رئیس اتاق ایران با 
اشاره به مشکلات حمل ونقل درون منطقه ای اکو گفت: در 
حــال حاضر حمل کالا چه به صورت ترانزیتی که از جنوب 
ایران می آید و چه به صورت کالایی که از ایران صادر می شود 
با سختی های زیادی از ترکمنستان و قزاقستان عبور می کند. 

در صورتی که در مورد حمل ونقل هم در اکو تفاهم نامه های 
بین گروهی وجود دارد و قرار بود اجرایی شود اما متأسفانه 
به جای آن روز به روز بر مشــکلات این بخش اضافه شده 
اســت.او افزود: در مورد سرمایه گذاری درون گروهی که هم 
موافقت نامه وجود دارد و هم کمیته های ۵ گانه تشکیل شده 
است اما میزان سرمایه گذاری درون گروهی فوق العاده پایین 
است.شافعی با اشــاره به انتقال دبیرخانه اتاق اکو به ایران 
تأکید کرد: ما به دنبال ایجاد تغییرات جدید در مناســبات 
اقتصادی کشورهای اکو و به دنبال حمایت از این اقدام هم 
از ســوی دولت ها و هم از سوی بخش خصوصی هستیم. ما 
آماده ایم همه امکانات خود را برای تغییر در این مناســبات 

به کار بگیریم.
بر اســاس اعلام اتاق ایران، خســرو ناظــری - دبیرکل 
سازمان همکاری های اقتصادی )اکو( -  نیز در این نشست 
با تأیید سخنان رئیس اتاق ایران درباره نقاط ضعف عملکرد 

اکو گفت: قرار است در اجلاس وزرای سازمان اکو که ژانویه 
سال آینده در ازبکستان برگزار خواهد شد پیش نویس نهایی 
بیانیه تاشکند ارائه شود. این سندی است که مسائل مربوط 
به گسترش تجارت، حمل ونقل و ابعاد دیگر همکاری ها در 
آن مورد توجه ویژه قرار گرفته اســت.او تأکید کرد: من به 
عنوان دبیرکل ســازمان از وضع تجــارت درون منطقه ای 
اکو راضی نیســتم و ظرفیت ها و معتقــدم از امکاناتی که 
در جغرافیای ســازمان وجود دارد به طور شایسته استفاده 
نمی شود.ناظری افزود: در منطقه ما بیش از نیم میلیارد نفر 
زندگی می کنند که ۶ درصد جمعیت جهان است. ولی سهم 
تجارت ما در تجارت جهانی ۴ درصد اســت. از سوی دیگر 
میزان تجارت درون منطقه ای ما ۷.۲ درصد تجارت کلی ما 
با جهان اســت. این یعنی ما هم در توســعه تجارت خود با 
جهان و هم در توسعه تجارت درون منطقه ای ظرفیت های 

زیاد استفاده نشده داریم.

دولت با جراحی اقتصادی، نان و مرغ را گران کرد

حتی فکر کردن به گرانی بنزین اشتباه است

در پی گلایه انجمن مراکز اسقاط مطرح شد

روند اسقاط خودرو به بن بست خورده بود

رئیس اتاق بازرگانی ایران هشدار داد

حجم مبادلات درون منطقه ای اکو از ۷۰ میلیارد دلار فراتر نرفته است


